
 رضا رادپور يکی از فرهنگيان فيلم ساز استان خراسان رضوی است. در سال ١٣۵١به 
دنيا آمده و ٢٧ سال سابقة کار در آموزش و پرورش دارد. هم اکنون دبير مدرسه های ناحية 
هفت مشهد است. ليسانس مطالعات اجتماعی دارد و در کنار تدريس به فيلم سازی نيز 
مشغول است. در اوايل دهة هشتاد آموزش فيلم سازی را در انجمن سينمای جوان دفتر 
مشــهد گذراند و تاکنون بيش از ٢٠ فيلم مستند در زمينه های مختلف ساخته است. 
رادپور علاوه بر فيلم سازی، در رشتة عکاسی نيز فعاليت دارد و حدود ۵٠ مقام کشوری 
و دو مقام جهانی در زمينة عکاسی و فيلم سازی در رزومة هنری خود ثبت کرده است. 
آخرين موفقيت رضا رادپور کسب ديپلم افتخار از چهل و نهمين جشنوارة بين المللی 

فيلم رشد است که هفتة آخر آبان ماه ١٣٩٨ در تهران برگزار شده است. 

۴۴

فيلم ســازی  به  دوره ای  چــه  از   
علاقه مند شده ايد؟ 

از همــان دورة  ابتدايی به عکس و فيلم 
علاقه داشــتم. در دورة دبيرســتان يک 
دوربين عکاســی خريــدم و به طور خود 
آموخته  شروع به عکاسی کردم. البته در 
دورة ما به عکس و فيلم دانش آموزی بها 
نمی دادند. برای دانشگاه قصد داشتم در 
رشــتة هنر تحصيل کنم، اما چون رشتة 
برای  بود،  انســانی  علوم  دبيرســتانی ام 

شرکت در رشتة هنر مشکل داشتم. يادم 
هست، زمانی که وارد تربيت معلم شدم، 
از ما نظرخواهی شد و من در فرم مربوطه 
نوشتم به رشــتة هنر خيلی علاقه دارم، 
ولی به دليل ضوابط آن موقع، شرکت در 
کنکور هنر برايم مقدور نشد. برای همين 
شايد از ســال بعد مقرر شد هر کس هر 
رشــته ای شــرکت می کند، می تواند در 
رشتة هنر هم به عنوان رشتة دوم شرکت 
کند. از من ديگر گذشته بود، ولی مصمم 

 روح االله مالمیر

بودم در کنار دبير آموزش و پرورش بودنم، 
کار عکاسی و فيلم سازی هم انجام بدهم. 
بــه يقين، اگر در ايــن زمينه تحصيلات 
دانشــگاهی داشتم، با ذوق و علاقه ای که 
در خودم می ديــدم، الان يکی از بهترين 
مستند سازان بودم. البته پس از گذراندن 
دورة تربيــت معلم و خدمت در روســتا، 
وقتی به شــهرم مشــهد منتقل شــدم، 
در کلاس هــای انجمن ســينمای جوان 
ســال ١٣٨١ شــرکت کردم و آنجا دورة 

فيلم سازی را گذراندم. 

 از فيلم هايی که ساخته ايد برايمان 
بگوييد. 

 به خاطر علاقة شــديد به فيلم سازی و 
عکاســی، از همان زمانی که در سينمای 
جوانان فارغ التحصيل شدم، هر سال يک 
فيلم ساختم. مثلاً فيلم مقصد را ساخته ام 
که در مورد قطار شهری مشهد است. فيلم 
«تو رو خدا به من رأی دهيد» را ساخته ام 
که در مورد انتخابات دانش آموزی اســت. 
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۴۵

در اين فيلم قصد داشتم چگونگی صحيح 
انتخاب کردن را به دانش آموزان ياد بدهم 
که مورد توجه شبکة مستند و شبکة دو 
ســيما هم قرار گرفت. فيلم  «من پاهايم 
را دوســت دارم» را ساخته ام که در دورة 
٤٧ فيلم رشــد هم پذيرفته شده بود. در 
جشنوارة عمار هم مقام آورد. فيلم ديگری 
که ســال ٩٨ از بنده در جشــنوارة فيلم 
رشد پذيرفته شــد، فيلم «يک شب در 
مدرسه» بود که در مورد درس مطالعات 

اجتماعی است. 

حاميانی  فيلم هايتان  ساخت  برای   
هم داشته ايد؟ 

متأسفانه خير. ما هيچ حامی نداريم. نه از 
طرف آموزش و پرورش استان و نه از جايی 
ديگــر، ما حمايت نمی شــويم. مطمئنم 
مسئولان آموزش و پرورش استان خراسان 
رضوی هنوز نمی دانند بعضی از فرهنگيان 
اســتان مثل بنده اهل فيلم و فيلم سازی 
هستيم. خوشبختانه به دلايلی، از بخش 
دانش آمــوزی اندکی حمايت می شــود، 
ولی از معلمان اصلاً. در صورتی که معلم 
هنرمند اســت که می توانــد دانش آموز 
هنرمند تربيت کند. هر معلم ٣٠ ســال 
در خدمت آموز ش و پرورش اســت. حتی 
بعد از بازنشستگی هم می تواند خدماتی 
به آموزش  و پرورش ارائه دهد، اما متأسفانه 
به راحتی از بدنة آموزش و پرورش جدا و 

رها می شود. 

 آيا فيلم هايتــان را در کلاس برای 
دانش آموزان خودتان هم پخش کرده ايد؟ 

چه واکنشی داشته اند؟ 

بله. به خاطر اينکه رشــتة تحصيلی ام 
اجتماعی اســت، فيلم و عکس هايم هم 
در مورد مســائل اجتماعی هستند. برای 
درک بهتر مطالب اجتماعی فيلم می سازم 
و برای همــة دانش آموزانم در کلاس به 
نمايش می گذارم. مطالب مهم اجتماعی 
را با فيلم به دانش آموزانم تدريس می کنم. 
دانش آموزانم هم واکنش خوبی نشــان 
داده اند. در ســاخت اين دو فيلم آخر به 

من خيلی کمکم کرده اند. 

 کدام فيلم هايتان جايزه گرفته  اند؟ 
در چه سال هايی و در کدام جشنواره ها؟

بيشــتر مقام هايی که آورده ام، در مورد 
عکس مستند اجتماعی بوده است، ولی 
در فيلم هم مقام هايی کسب کرده ام. البته 
چون در ساخت فيلم ابزار حرفه ای ندارم و 
به صورت ساده فيلم می سازم، در خيلی از 
جشنواره ها نمی توانم شرکت کنم. بعضی 
از موفقيت ها و مقام های من عبارت اند از: 
مقام سوم فيلم مستند «کار» در جشنوارة 

شهر بهشت، دی ماه ١٣٨٤، مشهد. 
مقــام دوم بهترين نماهنگ «قريب در 
غربت» در ســومين جشــنوارة قربان تا 

غدير، دی ماه ١٣٨٦، بيرجند. 
مقــام برتر فيلم مســتند «مقصد»، با 
موضوع قطار شهری مشــهد در دومين 
دورة  جشــنوارة شهر بهشــت، ١٣٨٥، 

مشهد. 
مقام برگزيدة برتر در جشنوارة فيلم های 
مستند غيرحرفه ای شبکة مستند سيما با 

فيلم «مقصد». ١٣٩٠.
مقام بهترين فيلم مســتند با موضوع 
انتخابات در شبکة مستند برنامة نردبان، 

با فيلم «تو رو خــدا به من رأی دهيد»، 
تابستان ٩٢، تهران، شبکة مستند. 

مقام اول در رشتة فيلم مستند، با فيلم 
«مدرســة زندگی» در جشنوارة اختران، 

بهمن ١٣٩٤، مشهد. 
مقام سوم در جشنوارة فيلم های مستند 
بــا رأی داوران در برنامة نردبان شــبکة 
مســتند، با فيلم «من پاهايم را دوست 

دارم»، فروردين ١٣٩٦.

مقام دوم در رشــتة فيلم در جشنوارة 
هنری و رسانه ای «مشهد  الرضا، پايتخت 

جهان اسلام»، مرداد ١٣٩٦، مشهد. 
راهيابــی دو اثر در بخش فيلم ما «يک 
روز مــن يک عمــر او» و «من پاهايم را 
دوســت دارم» در جشنوارة فيلم عمار  و 
کسب لوح تقدير و فيلم برگزيده در بخش 
ما با فيلم «من پاهايم را دوســت دارم»، 

دی ماه ١٣٩٦، تهران. 
حضور در جشنوارة «حسنات» با فيلم 
«يک روز من يک عمر او» و کسب مقام 
برتــر در بخش «هر شــهروند يک فيلم 

کوتاه»، ارديبهشت ١٣٩٧، اصفهان. 
حضــور در چهل و نهمين جشــنوارة 
بين المللی فيلم رشد در بخش معلمان و 
کسب ديپلم افتخار با فيلم «يک شب در 

مدرسه»، آبان ١٣٩٨، تهران. 
حضور در دهمين جشنوارة فيلم عمار و 
کسب لوح افتخار برای فيلم «تو رو خدا 
به من رأی دهيد»، دی ماه ١٣٩٨. تهران.

 چگونه شــد که فيلم يک شب در 
مدرسه را ساختيد؟ 

با سابقة تدريسی که در آموزش و پرورش 
دارم، به خوبی می بينم که در مدرســه ها 
به درس های به اصطلاح ســخت بيشتر 
اهميت می دهنــد. کلاس های جبرانی و 
خصوصی زيادی برگزار می کنند و بيشتر 
شده اســت تجارت آموزشــی. افسوس 
می خورم که خيلی از ما زندگی اجتماعی 
را نياموخته ايــم و قدرت يک نه گفتن را 
نداريــم. به حق و حقوق همديگر احترام 
به  برمی گردد  همــه  اين ها  نمی گذاريم. 
اينکه به درس اجتماعی و آموز ش های آن 
بی توجهيم. اين بود که به کمک يکی از 
مدرسه ها که تمايل داشتند  به اين درس 
اهميت بدهند، برای تفهيم اهميت درس 
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اجتماعی، مســتند يک شب در مدرسه 
را در مدت يک ســال، با امکانات ساده، 

ساختم. 

در  بتواند  فيلم  اين  داشتيد  انتظار   
بخش فرهنگيان جايزه دريافت کند؟ 

بنده اصلاً برای جايزه فيلم نمی ســازم، 
چون اگر هدف جايزه بود، همان اول که 
در خيلی از جشنواره ها جايزه نمی گرفتم، 
فيلم ســازی را کنار می گذاشتم. ولی در 
هر جشنواره که شرکت می کنم، به کارم 
اطمينــان دارم و انتظار مقــام هم دارم. 
البته از مقام نياوردن دلسرد نمی شوم. به 
دنبال ايراداتم هستم تا کار بعدی را بهتر 
بسازم. برای فيلم «يک شب در مدرسه» 
هم که به جشــنوارة فيلم رشد فرستاده 
بودم، خيلی خوشــحال شــدم از اينکه 
هيئت انتخاب دغدغــة فيلم مرا متوجه 
شــده بودند و فيلم به بخش مسابقه راه 
پيدا کرده بود. خستگی ام در رفت وقتی 
موقع  جشنواره،  داور  خمسه،  عليرضا 
تحويل جايزه به من گفت: «از اين فيلم 

خيلی لذت بردم، کيف کردم!» 

 شما به  عنوان فيلم ساز فرهنگی، چه 
انتظاری از وزارت آموزش و پرورش داريد؟ 

 از پرسيدن اين سؤال خيلی خوشحالم، 
چــون می توانم حرف دلم را بزنم. ببينيد، 
در تمام جشــنواره های آموزش و پرورش، 
مســئولان رده بالا مدام از اهميت فيلم و 
فيلم سازی در آموزش و يادگيری صحبت 

می کنند. خب، به نظر شما از يک فيلم ساز 
فرهنگی چگونه می توان حمايت و تقدير 
کرد؟ آيا تقدير از ما اين است که يک لوح با 
يک کارت خريد صد تومانی هديه بگيريم؟ 
مسلماً خير!  انتظار دارم فيلم هايی را که به 
جشنوارة رشد راه پيدا کرده اند، حتی اگر 
مقام هم نياورده باشــند، آموزش و پرورش 
خريداری کند و برای تمام مدرســه های 
کشــور، متناسب با شــرايط سنی شان، 
ارســال کند يا مجوز دهد ما خودمان اين 
کار را انجام دهيم و فيلم را به مدرســه ها 
بفروشيم. ميليون ها لوح فشردة نمونه سؤال 
که زحمت خيلی کمتری برای تهية آن ها 
کشيده می  شود، هر ساله در مدرسه ها به 
فروش می  رود. لوح فشردة فيلم آموزشی 

مسلماً فايدة بيشتری دارد. 
وقتی به فيلم ســاز فرهنگــی اهميت 
داده شــود، انگيزه ای می شود برای ديگر 
فرهنگيان تا وارد اين عرصه بشوند. به هر 
حال، آبرومندتر از شــغل های دوم ديگر 
اســت. اگر خود من به فيلم سازی علاقه 
نداشتم، حتی يک فيلم هم نمی ساختم. 
متأسفانه هيچ حمايتی از آموزش   و پرورش 
نمی شويم. حداقل وقتی می بينند فرهنگی 
فيلم ساز دارند،  می توانند در توليد بعضی 
از فيلم ها از ما دعوت به همکاری کنند؛ 

چه در استان و چه در مرحلة کشوری. 

 چه انتظاری از جشنواره هايی مثل 
فيلم رشد داريد؟ 

تعداد فيلم های پذيرفته شــده بيشتر 

شود تا موجب ســرخوردگی فيلم سازان 
نشــود. آن هايی که کار پذيرفته شــده 
دارند، هر ســال دعوت شوند و جلسات 
نقد و آموزش هم برگزار شــود تا موجب 

پيشرفت شود. 

 به نظر شــما در خصوص فيلم های 
راه يافته به جشنوارة فيلم رشد که تحت 
عنوان فيلم های علمی، آموزشی و تربيتی 
رشد، در برخی مدرسه های کشور به مدت 
يک هفته اکران می شود، چيست؟ آيا به 

نظر شما اين کار هم فايده دارد؟ 
بله، فايــده که حتمــاً دارد. فيلم های 
آموزشــی هم مثل کتاب های آموزشــی 
دانش آموزان  برای  خوبی  آموزشی  نکات 
دارند، ولی به نظرم لازم اســت به حق و 

حقوق سازنده هم توجه شود. 

 در حال حاضر پــروژة جديدی در 
دست توليد داريد؟

بله. در حال ساخت يک فيلم ديگر در 
مورد مسائل اجتماعی هستم که اميدوارم 

فيلم خوبی از آب درآيد. 

 اگــر قرار باشــد بيــن معلمی و 
فيلم سازی يکی را انتخاب کنيد، کدام را 

انتخاب می کنيد؟ و چرا؟ 
فيلم ســازی را انتخــاب می کنم، ولی 
معلمی را هم دوست دارم، چون وقتی در 
کلاس درس هســتم، احساس خاصی از 

مفيد بودن دارم. 
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